
PROTOKÓŁ  Nr  XXVIII/2013 
z obrad sesji Rady Miejskiej 

odbytych w dniu 14 marca  2013r. 
 

Ad. 1.  W Sali konferencyjnej Urzędu Miasta i Gminy Chodecz przy ul. Kaliskiej 2 o 
godz. 1000 Przewodnicząca Rady Miejskiej w Chodczu – Danuta Warszawska dokonała 
otwarcia obrad XXVIII sesji Rady Miejskiej w Chodczu. Powitała radnych, zaproszonych gości: 
pana Kazimierza Kacę Starostę Powiatu Włocławskiego i pana Tadeusza Wiśniewskiego 
Dyrektora Powiatowego Zarządu Dróg. Burmistrza Chodcza – Kazimierza Sawińskiego, 
Sekretarza M i G Chodecz – Benedykta Nowakowskiego, kierowników jednostek 
budżetowych, kierowników zakładów pracy, sołtysów oraz pozostałe osoby obecne na sali. 
Przewodnicząca Rady Miejskiej stwierdziła, iż w obradach sesji uczestniczy 12 radnych na 
stan 15 radnych, wobec powyższego obrady dzisiejszej sesji są prawomocne do 
podejmowania uchwał. Na Sali nie jest obecna radna Anna Twardowska, radny Wiesław 
Pietrzak i radny Kazimierz Powietrzyński. Przewodnicząca Rady Miejskiej przeszła do 
następnego punktu porządku obrad – przedstawiła proponowany porządek obrad sesji jak 
niżej. 
 
 
Proponowany porządek obrad: 
 1. Otwarcie. 
     - stwierdzenie prawomocności obrad,  
     - przyjęcie porządku obrad, 
     - przyjęcie protokołu z XXVI sesji Rady Miejskiej, 
     - przyjęcie protokołu z XXVII sesji Rady Miejskiej, 
2. Omówienie spraw związanych z modernizacją dróg powiatowych na terenie Miasta i  
      Gminy  Chodecz. 
      - przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie P. Eugeniusz Nowakowski, 
      - dyskusja, 
      - wystąpienie Burmistrza Chodcza,  
      - wystąpienie radnych Rady Miejskiej w Chodczu,  
      - wystąpienie Starosty Powiatowego, 
      - Przerwa w obradach sesji – 30 minut. 
3. Sprawozdanie z działalności Burmistrza w okresie międzysesyjnym. 
    - przedłożenie informacji przez Burmistrza, 
    - dyskusja, 
4. Sprawozdania o odbytych posiedzeniach Komisji Rady Miejskiej w okresie  
     międzysesyjnym – Przewodniczący Komisji. 
     - udzielenie przez Burmistrza Chodcza odpowiedzi i wyjaśnień co do przedłożonych  
wniosków z posiedzeń Komisji, 
     - dyskusja, 
5. Uchwała w sprawie uchwalenia statutu Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej  
     w Chodczu. 
     - przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie – P. Irena Grabowska, 
     - opinia Komisji Obywatelskiej i Ochrony Środowiska, 
     - dyskusja, 
     - podjęcie uchwały, 



6. Uchwała w sprawie Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów   
Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii. 
   - przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie – P. Irena Grabowska, 
   - opinia Komisji Obywatelskiej i Ochrony Środowiska, 
   - dyskusja, 
   - podjęcie uchwały, 
7. Uchwała w sprawie nie wyrażenia zgody na wyodrębnienie w budżecie gminy środków 
stanowiących fundusz sołecki. 
   - przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie – P. Skarbnik, 
   - opinia Komisji Budżetu i Finansów, 
   - dyskusja, 
   - podjęcie uchwały, 
8. Uchwała w sprawie ustalenia wysokości opłaty za wpis do rejestru żłobków i klubów 
dziecięcych. 
    - przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie – P. Sekretarz, 
    - opinia Komisji Budżetu i Finansów, 
    - dyskusja, 
    - podjęcie uchwały, 
9. Uchwała w sprawie powołania doraźnej Komisji Statutowej Rady Miejskiej w Chodczu. 
    - przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie – P. Przewodnicząca Rady, 
    - dyskusja, 
    - podjęcie uchwały, 
10. Uchwała w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej, 
     - przedłożenie projektu planu pracy Komisji – P. Arkadiusz Koza, 
     - dyskusja, 
     - podjęcie uchwały, 
11. Uchwała w sprawie przyjęcia planów pracy stałych Komisji Rady Miejskiej, 
     - przedłożenie projektów planów pracy Komisji przez Przewodniczących, 
     - dyskusja, 
     - podjęcie uchwały, 
12. Interpelacje i zapytania radnych. 
13. Sprawy bieżące i wolne wnioski. 
14. Zakończenie obrad sesji. 
 
 
 

Przewodnicząca Rady Miejskiej pani Danuta Warszawska poinformowała, że na sali  
jest 12 radnych. Poddała pod głosowanie przedstawiony porządek obrad sesji.  Za przyjęciem 
proponowanego porządku obrad było 12 radnych, przeciwnych nie było, wstrzymujących się 
również nie było. Porządek obrad XXVIII sesji został przyjęty 12 głosami za.  
Przewodnicząca Rady przekazała, iż protokoły z obrad poprzedniej sesji zostały sporządzone, 
były  przedłożone do wglądu, każdy z zainteresowanych miał możliwość zapoznania się z tymi 
protokołami w Biurze Rady. Protokoły zostały poddane pod głosowanie. Za przyjęciem 
protokołu Nr XXVI głosowało – 12 radnych, przeciw – 0, wstrzymujących się – 0.  Za 
przyjęciem protokołu Nr XXVII głosowało – 12 radnych, przeciw- 0, wstrzymujących się – 0. 
Protokoły z poprzednich sesji zostały przyjęte 12 głosami za.  
 



Ad. 2. Omówienie spraw związanych z modernizacją dróg powiatowych na terenie 
Miasta i Gminy Chodecz. 

 
Pan Eugeniusz Nowakowski:  „ Witam pani Przewodnicząca, wysoka Rado, szanowni Państwo. 
Wiele spraw, może propozycji przedłożonych przez Burmistrza i przyjętych przez Radę 
dotyczących Modernizacji dróg powiatowych. Kilka słów wprowadzenia dla tych  
z Państwa, którzy są mniej zorientowani. Kilka słów wprowadzenia na temat stanu dróg 
powiatowych. Na terenie gminy znajduje się 44 km dróg powiatowych z ułamkiem, z tego 41 
km jest na terenie gminy, 3,100m to są ulice w mieście leżące w ciągach dróg powiatowych.  
I pokrótce powiem jak wygląda stan. Droga Lubraniec – Boniewo – Cetty to jest ciąg od Cett 
do drogi wojewódzkiej. Na odcinku Łania 5,200m są wykonywane remonty cząstkowe 
polegające na ścince poboczy i położenie dywanika. Na kilku najgorszych odcinkach zostało to 
zrobione. W tej chwili jest w stosunkowo dobrym stanie można powiedzieć, dobrze by było 
gdyby na całej długości został położony dywanik nowy i dotyczy to wszystkich dróg dlatego 
tutaj nie będę się powtarzał. Droga Modlibórz – Kłóbka – Chodecz czyli u nas na terenie 
znajduje się 3,700m tej drogi i 700m to jest odcinek miejski. Również wykonywane są 
częściowe remonty polegające na ścince poboczy i położeniu dywanika nowego. Najgorsze 
odcinki zostały wykonane. Droga Osiecz Wielki- Chodecz czyli Aleja Zwycięstwa do Pyszkowa 
do granicy z gminą Boniewo. Na terenie gminy jest prawie 7km bez kilku metrów  do tego 
prawie 900m odcinka miejskiego czyli Alei Zwycięstwa. W 2010r. został w trakcie przebudowy 
traktu komunikacyjnego Lubraniec –Chodecz została wyremontowana nawierzchnia, ścinka 
poboczy w mieście. Aleja Zwycięstwa od ulicy Warneńczyka do granicy gminy został położony 
nowy dywanik . Uwaga jest taka, że trzeba by było dokonać przeglądu pogwarancyjnego, 
ponieważ na tym odcinku jest szereg poprzecznych pęknięć , które w konsekwencji 
doprowadzą do powstania dziur. Mową również była w trakcie przebudowy tego traktu  
o budowie parkingu. Praktycznie chodziło o obniżenie krawężnika w rejonie cmentarza 
ewangelickiego, jakoś to umknęło uwadze. W związku z tym, że jest tam miejsce dla postoju 
dla tirów czy tez w okresie Wszystkich Świętych dla prywatnych żeby można było parkować 
należałoby o ile to jest możliwe wziąć ta sprawę pod uwagę. W kontekście tego również 
należy wrócić do tematu przebudowy ulicy Alei Zwycięstwa od ulicy Warneńczyka do Placu 
Kościuszki. Wielokrotnie była mowa o budowie miejsc parkingowych po prawej stronie licząc 
od ulicy Warneńczyka w kierunku Placu Kościuszki. Tam po prawej stronie jest chodnik i pas 
zieleni, które są tak szerokie, że spokojnie można wygospodarować miejsce na budowę 
miejsc parkingowych o czy wcześniej była również mowa. Droga Chodecz – Kaliska – Lubień 
Kujawski akurat chyba najlepszy na terenie gminy z dróg powiatowych. Przebudowany  
w 2008roku. Gmina miała swój udział tutaj w granicy 200tysięcy w ramach Programu 
Schetynówek. Na chwilę obecna spełnia parametry dla dróg powiatowych, są zatoki 
przystankowe. Jak zrobiono zatoki autobusowe to przestały jeździć autobusy ale to już inna 
sprawa. Jeden autobus się teraz zatrzymuje ale to już sprawa dalsza. Droga Kaliska – Zalesie 
to jest odcinek 750m. Tutaj jeśli chodzi o stan nawierzchni nie najciekawiej. Kolejna droga 
Chodeczek – Zalesie czyli od drogi Chodecz – Lubien do granicy gminy z gminą Lubień. 
Wykonane zostały cząstkowe remonty polegające głównie na położeniu dywanika, również 
wymiana przepustu w miejscowości Sławęcin. W tych najgorszych odcinkach został położony 
dywanik. Radny tutaj z tego rejonu powiedział, że fatalny jest stan we wsi Zalesie, pobocza 
poobrywane ale to już jest dalszy temat. I kolejny odcinek droga Huta Chodecka - Zbijewo. 
Droga ponad 6km długości, budowana w połowie lat 60tych ubiegłego wieku, czyli to jest 50 
lat. Poza drobnymi remontami praktycznie nie była remontowana nawet fragmentów. 



Dlaczego jest ważna. Wokół jeziora Kromszewickiego w miejscowości Szczecin, Mstowo, 
Bogołomia znajduje się kilkaset działek rekreacyjnych, których właściciele dojeżdżają do tych 
działek w dużej części przez Kłodawę i Przedecz. W większości są to mieszkańcy Łodzi, 
Zgierza, województwa Łódzkiego. Stąd obecny stan nawierzchni pozwala tam na jazdę 50-
60km na godzinę, przy większej prędkości jest problem. Remonty tam wykonywane to jest 
łatanie dziur. Zawsze się mówi nie ma pieniędzy i pewnie to jest racja bo wszystkim brakuje 
tym nie mniej są tutaj oprócz głosów stałych mieszkańców gminy często do Burmistrza 
zwracają się właściciele tych działek dla których nie jest istotne czy jest to droga powiatowa, 
wojewódzka czy krajowa tylko ta droga leży na terenie gminy Chodecz. I dlatego nie idą do 
pana Starosty, pana Dyrektora tylko przychodzą do pan Burmistrza żeby podjąć działania żeby 
cos z nawierzchnią tej drogi zrobić . Stąd pismo  również wnioski Komisji Obywatelskiej, 
dyskusja wśród radnych o konieczności poprawy stanu nawierzchni tej drogi. Podobna 
sytuacja jest na drodze Chodecz – Dąbrowice. Właściciele działek, którzy nie jada przez 
Kłodawę i Przedecz jada przez Dąbrowice. I odcinek Chodecz – Dąbrowice 8km z tego 900m 
to jest odcinek miejski. Ten akurat kilka lat temu został zrobiony również z parkingiem przy 
cmentarzu, tutaj nie ma zastrzeżeń. Natomiast ten odcinek wiejski 8km od granicy z gminą 
Dąbrowice do cmentarza katolickiego w Chodczu jest w podobnym stanie jak droga Huta 
Chodecka – Zbijewo i pewnie w tym samym okresie był budowany. Lata 60te ubiegłego 
wieku. To tyle pokrótce jeśli chodzi o stan dróg. Chciałbym tutaj jeszcze dwa słowa 
powiedzieć na temat żwirowni w Mstowie, której temat został wywołany również przez 
właścicieli działek i stałych mieszkańców gminy. Stąd w 2010r poszło pismo od Burmistrza do 
PZD w tym do wiadomości pana Starosty o postępującej degradacji tego wyrobiska  
i jednocześnie przybliżeniu się wykopu do krawędzi jezdni. Był taki moment, że było w 
granicach  2, 3 m od krawędzi asfaltu. Jeśli pan Dyrektor by cos wiedział na ten temat to dwa 
słowa. I jeszcze dwa słowa na temat drogi Chodecz – Kłóbka- Modlibórz. Na ternie gminy 
znajduje się 3,700m to jest odcinek miejski, ulica Leśna. Wykonywane są cząstkowe remonty  
i te najbardziej uszkodzone odcinki chodzi przeważnie o odcinek w lesie zostały 
wyremontowane. Tutaj jest kwestia zastoisk wodnych w obrębie starej apteki na 
skrzyżowaniu z ulicą 19go Stycznia. Kiedyś te krawężniki przy chodnikach były ustawione na 
poziomie, który wskazuje, że tam powinna być druga warstwa dywanika. Tak przynajmniej 
wysokość tych krawężników wygląda. Położenie drugiej warstwy pozwoliłoby na naturalny 
spływ wody do  istniejących studzienek. W tej chwili przy dużym poziomie wody przy 
większych roztopach czy opadach tworzy się jedna wielka kałuża. I ze względu na wysokość 
wody co spłynie do studzienek to spłynie a reszta paruje. Nie ma innej możliwości ponieważ 
studzienki są usytuowane powyżej poziomu asfaltu. Ja przedstawiłem pokrótce stan dróg, 
natomiast państwo wskażecie każdy we własnym pewnie zakresie jakieś odczucia swoje bądź 
wyrazicie potrzeby, które z jakiś tam względów uważacie za najważniejsze. Nie da się ukryć, 
że jest to teraz najkrótsze połączenie do węzła autostradowego w Bogusławicach. Dziękuję”.  
 
Otwarcie dyskusji.  
 
Pan Burmistrz zaproponował aby w pierwszej kolejności dać głos panu Staroście i panu 
Dyrektorowi PZD.  
 
Głos zabiera pan Starosta: „ Pani Przewodnicząca, panie, panowie Radni, państwo Sołtysi, 
panie Burmistrzu, pracownicy Urzędu Miasta i Gminy Chodecz. Zgodnie z prośbą Państwa 
jesteśmy tutaj z panem Dyrektorem na dzisiejszym spotkaniu. Rzeczywiście przysłuchiwałem 



się i znam te drogi. To co mówicie Państwo to się potwierdza. Praktycznie jest 44 km to co 
pan referował. Trzeba powiedzieć jasno 50% zostało lepiej czy gorzej wyremontowanych 
przez ten okres 6 lat. Natomiast pozostałe niektóre odcinki dróg nie są ruszone od lat 60tych i 
one są. Jest tam tylko zaklejenie dziur czy poboczy, trochę wzmocnione. I chcielibyśmy 
usłyszeć od Państwa, które na ten rok są najistotniejsze, najważniejsze. Nie wymagajcie 
Państwo ode mnie żebym powiedział, że te 20 km w tym roku, ja składam deklarację i będą 
wyremontowane. Tu nie ma takiej możliwości. I tu muszę powiedzieć bezpośrednio, 
chciałbym usłyszeć ze strony od Państwa, które odcinki  w ocenie Państwa są do położenia 
czy to dywanika czy wyremontowania. Tyle co sobie przypominam, dla mnie z mego punktu 
widzenia nie zrealizowane to jest w Chodczu od tej Alei Zwycięstwa chyba, jak  pamiętam jak 
tu byłem ze 3, 4 lata temu i sądzę, że powinniśmy zacząć od tego. Pozostałe chcę zapewnić 
Państwa one będą przejezdne. To jest nasz obowiązek i my będziemy we własnym zakresie te 
odcinki remontować. I sadzę, że muszą być wyremontowane. Natomiast nie ulega 
wątpliwości prosiłbym aby oprócz tej Alei Zwycięstwa, zostawmy na razie ten cmentarz, ten 
parking też jest ważny ale my musimy patrzeć żeby były i drogi przejezdne. Bo chcę się 
wszystkiego naraz a tego się nie da wykonać. Odnośnie Mstowa to chcę potwierdzić tak jest, 
ostatnio jest dobra wiadomość bo Wojewoda zobowiązał się, że wykonają to w ciągu dwóch 
miesięcy, przedstawiciel Wojewody. Ja nie mam tego jeszcze na piśmie proszę Państwa, bo tu 
nie można też robić że my będziemy naprawiać drogę jak nie będzie wzmocnienie tej skarpy. 
Takie jest życie i tu proszę to nie jest też wina ani gminy ani powiatu. Po prostu to instytucje, 
które wydawały, ktoś tego nie dopilnował. W życiu tak się odbywa, że ktoś wziął pieniądze  
i dzisiaj trudno go wyegzekwować. To się zajmuje tym prokuratura, ja nie będę tego 
komentował bo wiecie Państwo, ktoś może nagrać i później nie chciałbym żeby było, jest  
w prokuraturze. Wojewoda jako organ zastępczy ma to wykonać, miejmy nadzieję, że do tego 
doprowadzi i to będzie wykonane. Dlatego serdeczna moja prośba proszę Państwa ja 
uważam, że trzeba wykonać te odcinki, które są najbardziej istotne. Nie chciałbym jeśli nawet 
padną tu pewne zobowiązania z naszej strony nie ulega wątpliwości, tu mogę powiedzieć 
rozmawiałem jeszcze w gabinecie u pana Burmistrza. Chcielibyśmy doprowadzić żeby  
uregulować tą Aleję Zwycięstwa w tym roku. Wspólnie z tym, że ja tez proszę Państwa, 
wspólnie z gminą bo jak by była robocizna może byśmy dali materiały i położenie tego 
dywanika. Bo to jest troszkę taka przepaść, tam dalej w kierunku Pyszkowa od tej Przychodni 
jest zrobione a tu nie jest. Natomiast co do pozostałych to na pewno proszę Państwa 
wysłuchamy tutaj Państwa. Nie ulega wątpliwości, że dwa, może trzy kilometry, teraz mi tu 
trudno się ustosunkować, najbardziej takich odcinków, które tego wymagają będą 
wyremontowane, natomiast pozostałe będziemy musieli utrzymywać żeby były przejezdne.  
I to zapewniam proszę Państwa, Ci co mnie znają to wiedzą, że drogi to jest mój konik i ja to 
prowadzę. I mi się wydaje, że tak jak mówicie tutaj w kierunku Lubienia, Pyszkowa, niektóre 
w Chodczu to co zostało wykonane to zasługa też pana Dyrektora. Patrzymy gospodarskim 
okiem, ja prosiłbym o obiektywną ocenę, nie chciałbym żebyśmy tutaj przyjechali i się 
chwalili. Powiedziałem zaległości są i tutaj nie ulega wątpliwości. Najgorsze to są te dwa 
równoległe odcinki, za cmentarzem i ta druga droga, która idzie w kierunku kopalni Mstowo. 
Chyba to są dwa najtrudniejsze odcinki dróg, które są praktycznie nieruszone. Pozostałe 
proszę Państwa, gdybyśmy mieli te uregulowane, to tam kilometr czy dwa to jest wszystko do 
wyremontowania. Oczywiście tam w tym lesie co pani mówiła w kierunku Kłóbki co się 
jedzie, tam też jest nie najlepiej i też trzeba się zastanowić. I tam jest długo ta wilgoć, mróz  
i to się długo rozsadza, to też trzeba uratować. Natomiast chcę powiedzieć Państwu proszę 
być spokojnym, drogi muszą być przejezdne i one będą przejezdne. Co się uda dla nas. Ja 



dziękuję jeśli Państwo uznają za stosowne żeby w Chodczu tą Aleję Zwycięstwa i  będzie 
deklaracja, która była w gabinecie u pana Burmistrza, pan Dyrektor nawet nie 
konsultowałem, zaplanował tez pewne środki na ten remont.  Proszę Państwa to tyle co mam 
do powiedzenia. Chciałbym wysłuchać ze strony Państwa więcej informacji. Nie chciałbym tu 
proszę Państwa składać obietnic bez pokrycia. Są pewne środki przeznaczone na remonty ale 
muszę być ostrożny w słowach żebym nie zadeklarował pewnych rzeczy, że spotkamy się za 
rok, że ja wyjdę z tego spotkania i coś nie będzie wykonane. Jeśli będzie trzeba wysłuchamy 
tylko chciałbym wskazać najpilniejsze sprawy. Ja zdaję sobie sprawę, że każdy gdzie mieszka, 
w którym odcinku drogi to jest pilna. Program to jest okno na świat i praktycznie z każdej 
strony. Tam mówicie turyści, tu do jedynki, każdy będzie szukał argumentów i to jest ważne, 
to nie ulega wątpliwości. Praktycznie większość dróg w powiecie to są lata 60te, to co 
mówicie i większość nie ujrzała nigdy remontów, nawet nieraz szpadla nie zobaczyła przez 
jakiś okres czasu. Natomiast realnie odpowiedzieć Państwu na tym spotkaniu a jeśli by się 
udało cos więcej zrobić to wykonamy i wtedy żebyśmy ja i pan Dyrektor mogli Państwu 
spojrzeć w oczy i powiedzieć  tak, to zostało wykonane. Proszę Państwa w tym okresie czasu 
chcę powiedzieć też, nie tutaj pod adresem Państwa żeby się popisywać, ani jedna ani druga 
droga z tych schetynówek by się nie udała gdyby nie Państwa pomoc. Pan tutaj mówił, że 200 
albo 300tys. w kierunku Lubienia. Ale Pyszkowo jest podobna sprawa, że Państwo 
dokładaliście, ci radni co byli w poprzedniej kadencji to pamiętają. Proszę Państwa to co się 
udało zrobić to jest. To że tam troszkę pęka to na pewno tym pan Dyrektor się zainteresuje, 
żebyśmy nie powtarzali, że za 5 czy 7 lat znowu trzeba będzie robić. Ale proszę Państwa to 
zostało zrobione i też w tym udział gminy i to trzeba podkreślić, wtedy udało nam się zdobyć 
środki.  Chcę powiedzieć szanowni Państwo, że na ten rok i na przyszły rok w schetynówkach 
nie przewidujemy na Chodczu takich większych inwestycji, natomiast w remontach ja mam 
tego świadomość, że będziemy je systematycznie wykonywać. Na pewno to nie są  
i przepraszam Państwa żeby nikt nie brał, że wykonany remont jest równy z inwestycją taką 
jaka tutaj szła w kierunku Lubienia. To była droga robiona praktycznie od podstaw, remont to 
jest nakładka 4 czy 5 cm i później wrysowanie tak jak zrobiliśmy w ubiegłym roku tam do 
Zalesia. Sądzę, że trzy lata temu był położony dywanik i jest teraz wrysowanie i to też 5 czy 7 
lat wytrzyma. A pamiętam, że jak tam jechałem to można było kopnąć a się rozchodził asfalt. 
Dlatego szanowni Państwo chciałbym wysłuchać wspólnie z panem Dyrektorem  opinii 
Państwa. Jeśli Państwo potwierdzą to, że ta Aleja Zwycięstwa to tak, natomiast żeby nie 
mówić pod publiczkę,  o cmentarzu  odczekajmy ten temat. Proszę Państwa wszystko jest 
ważne ale ważne jest żeby droga była przejezdna i sądzę, że to centrum jest ważniejsze niż 
parking przy cmentarzu i mówię tu z całą odpowiedzialnością. W terenie natomiast te odcinki 
dróg, które są najistotniejsze. I chcę powiedzieć, że tu pan Dyrektor o szczegółach więcej  
powie bo pan jeszcze lepiej te drogi zna jak ja. Około 2-2,5 km tych dróg wykonamy ale tych, 
które są najpotrzebniejsze. Proszę Państwa może to do końca nie satysfakcjonuje wszystkich 
bo jak mówimy, że jest 20km do remontu bo tak ogólnie będzie ale takie są możliwości  
i z tego musimy się wywiązać jeśli podejmiemy deklarację to przedstawimy. Przyszły rok to 
jest kolejny budżet i będziemy rozmawiać o dalszych sprawach. Natomiast co do 
zabezpieczenia żeby nie było dziur, przepraszam, że użyłem słowa dziur ale tak się potocznie 
mówi, to proszę Państwa proszę być spokojnym. Musimy to remontować czy pobocza 
umocnić i to musi być wykonane. Z mojej strony tyle. Jeśli będą pytania proszę pytać, 
wskazywać , proszę nas tutaj informować , które maja być wykonane. Po to jesteśmy żebyśmy 
nie narzekali tylko wykonywali to zgodnie z prawem.” 
 



Głos zabiera pan Dyrektor  Tadeusz Wiśniewski: „ Proszę Państwa ja myślę, że pan Starosta 
tutaj bardzo  dużo powiedział w tej sprawie i wolałbym posłuchać a potem odpowiedzieć.”  
 
Radny pan Jerzy Szałański: „ Pani Przewodnicząca, panie Starosto, panie Dyrektorze, 
szanowny Burmistrzu no i goście. Przysłuchując się panu Staroście, pamiętam jeszcze jako 
wicestaroście, naprawdę cieszy mnie to, że pamięta i czuje to co mówił. Ulica Zwycięstwa jak 
pan Starosta powiedział dajmy spokój bo prawie trzy lata temu jak tu było robione. Ale teraz 
pamięta, naprawdę. Ale przede wszystkim panie Starosto żeby to zrobić to nie jest to, tylko 
żeby nie był bubel. Tam jest potrzeba żeby to po roboczemu popatrzeć jak tam ma być bo 
tam jest chodnik jak na Warszawę a nawet nie pasuje ten chodnik żeby taki szeroki był. I on 
jest po jednej stronie, nie ma słupów, nie ma nic. Rozszerzyć  trochę i to będzie wygodne dla 
całego jedno to będzie wizerunek powiatu, droga powiatowa, a drugie gminy bo naprawdę 
największy odcinek, który  jest najtragiczniejszy został zostawiony. I dobrze, że pan Starosta o 
tym pamięta, bardzo wdzięcznie i miło się słucha nie tak jak Urzędu Wojewódzkiego – zrobili 
ścianę śmierci na Podgórzu. Ludzie giną, zamiast naprawić to zrobili taką ścianę śmierci. Tyle 
lat, dyrektorzy się zmieniają jak marionetki i nie ma odpowiedzialnego a tu naprawdę 
telewizja ze sprawy dla reportera powinna przyjechać bo co tu się dzieje na tym Podgórzu,  
co oni zrobili. Było pobocze, miał pieszy, miał rowerzysta miejsce po modernizacji tak zrobili 
panie Starosto, że jest koniec, nie ma w ogóle żadnego ruchu na tak wysokim odcinku zjazdu 
na Podgórze. I prosiłbym  te słowa żeby zamieniły się w czyny. Bo wiadomo te drogi tu na 
Zbijewo wiadomo jak jest. Ale jak pan Starosta mówi ale żeby chociaż ten wizerunek skończyć 
wreszcie tutaj tą ulicę Zwycięstwa i co mus tu jakoś ratować. Na razie dziękuję.”  
 
Pan sołtys Józef Banasiak: „ Ja chciałem w nawiązaniu do dróg Chodecz- Zbijewo i Chodecz – 
Dąbrowice. Tam jest fatalny zjazd, nie to, że jest słaba nawierzchnia ale już krzaki wrastają po 
prostu w jezdnię. A Powiatowy Zarząd Dróg on o to nie dba żeby te krzaki powycinać. 
Najważniejsze te krzaki, niedługo to jezdnia będzie zarośnięta i nikt nie będzie mógł się 
poruszać. Jak to można żeby jezdnia zarastała krzakami. I jeszcze jak przystanek był otwierany 
u nas na Przysypce, był Powiatowy Zarząd Dróg, był przedstawiciel z PKS-u, był przedstawiciel 
ze Starostwa, przyrzekli, że krzaki będą wycięte. Przystanek już jest trzy lata, teraz czwarty rok 
leci a krzaki nie są wycięte. Dziękuję.” 
 
Radny pan Jerzy Stempczyński: „Szanowni Państwo, panie Starosto tak obiektywnie rzecz 
biorąc ponieważ jestem już kolejną   kadencję radnym to chciałem powiedzieć, że 
rzeczywiście wiele się dobrego zmieniło czy na lepsze jeśli chodzi o drogi. I obserwując pana 
pracę i współpracowników rzeczywiście trzeba oddać, że pewne rzeczy w Chodczu żeście 
zrobili. Dlatego wprawdzie już to zostało powiedziane, że pan Starosta też widzi potrzebę tej 
Alei Zwycięstwa. Mam nadzieję, że pan Starosta dotrzyma danego słowa parę lat temu. Jest 
potrzeba wykonania tej Alei i miejsc parkingowych dla samochodów ciężarowych. I znając 
determinację  w realizacji tych inwestycji, które pan Starosta i Starostwo robiło, że do końca 
kadencji to będzie wykonane, głęboko w to wierzę i chciałbym jeszcze raz do pana Kazimierza 
zaapelować a wierzę obserwując pana działalność, że będzie to wykonane. Chcielibyśmy 
pewnie więcej ale przy okazji to może nie jest temat na dzisiejsza sesję, mieliśmy sesję 
wspólną z Marszałkiem województwa. To, że te drogi są jakie są to co mówił pan Eugeniusz 
Nowakowski, pan Starosta związane jest z zaniedbaniami wieloletnimi. Ja sięgnąłem do takich 
danych badań, które robi Organizacja Narodów Zjednoczonych i takiego wskaźnika on się 
nazywa local human development index gdzie się ocenia skalę rozwoju społecznego 



województw, powiatów. I wyobraźcie sobie Państwo nasze województwo jest na 13stym 
miejscu w kraju. A powiaty włocławski, lipnowski na szarym ogonie. Nie jest to wina 
oczywiście pana Starosty bo to są zaniedbania wieloletnie  i  ciężko jest teraz  
w ciągu kilku lat nadrobić te zaległości, oczekiwania mieszkańców w poszczególnych gminach, 
w powiecie żeby dorównać do tej średniej krajowej chociaż. Najgorzej to wygląda jeśli chodzi  
o edukację w naszym terenie ale również o ochronę zdrowia i drogi. Jak się jeździ w okolicę 
Torunia, Bydgoszczy to zobaczcie Państwo tam jest dużo lepiej. Nie wiem dlaczego  ten teren 
był od lat, myślę już 50 bo to się powtarzam kolejny raz to mówię, ok. 50 lat jest nie 
doinwestowany z różnych przyczyn. Wielokrotnie mimo apeli tutejszych mieszkańców te 
inwestycje nie były na naszym terenie realizowane. Dlatego głęboko w to wierzę, że działając 
wspólnie bo tylko wspólnie możemy cokolwiek zrobić jako zbiór gmin współpracujących  
z powiatem. Głęboko w to wierzę, że pan Starosta to co obiecał dotrzyma słowa a być może 
w kolejnej kadencji uda się zrealizować te 20km, które jest najgorsze z dróg powiatowych  
w naszym terenie. Dziękuję.” 
 
Radna pani Grażyna Wilińska:” Panie Starosto, szanowni radni, panie Burmistrzu. My tu jako 
radni podjęliśmy się przedstawić panu Staroście nasze propozycje jakie drogi chcielibyśmy 
wyremontować. I dziękujemy za zrozumienie jeśli chodzi o ulicę Zwycięstwa bo ona bardzo 
nam leży na sercu. Tutaj też dzisiaj rozmawialiśmy, że z naszej strony jako gmina, jeśli pan 
Burmistrz też wyrazi zgodę,  by była robocizna a materiał jak najbardziej byłby ze strony 
Starostwa byśmy byli jak najbardziej wdzięczni. Natomiast nam na terenie gminy szczególnie 
zależy na trzech drogach. Jest to droga Huta Chodecka- Zbijewo, która tu jest w tej chwili 
priorytetowa drogą gdyż tak jak tutaj pan Nowakowski powiedział dojeżdżają do nas 
wczasowicze, letnicy. Jest to największe siedlisko, miejsce gdzie są letnicy. Jest to droga, która 
wymaga około 2km naprawy.  Druga drogą w kolejności jest Chodecz – Modlibórz. Jest to 
droga około kilometra do naprawy. Jest to droga, która łączy naszą małą miejscowość  
z autostradą. Wiemy, że autostrada jest to okno na świat. Dobrze by było żeby też ludność 
naszej miejscowości i wczasowicze mieli do niej jak najlepszy dojazd. I trzecią drogą, którą 
tutaj byśmy proponowali jest droga Chodecz – Dąbrowice. Jest to droga również używana 
przez ludność dojeżdżającą do Chodcza z okolic Łodzi. I ja jeszcze pragnę powiedzieć, że jest 
to droga, którą dojeżdża młodzież do mojej szkoły. Mamy tam ziemię, jest to około 
dwudziestu pary hektarów gdzie bardzo często jest sprzęt wykorzystywany do uprawy tej 
ziemi i jest niszczony bo siłą rzeczy, tak jak powiedział tu pan sołtys, są tam krzaki, jest tam 
bardzo niebezpiecznie a jednak jeździ tam młodzież więc również widzimy potrzebę w miarę 
możliwości ujęcia tych trzech dróg w planach w 2013. Dziękuję.” 
 
Pan Dyrektor:„ Witam Państwa serdecznie, panią Przewodniczącą i wszystkich obecnych 
tutaj. Jestem na kolejnej sesji Rady Gminy w Chodczu i mam taką satysfakcję też, że jak 
ostatnio tu byłem to trochę inaczej to wyglądało. Jestem pod chyba dwóch latach znowu na 
sesji i sytuacja wygląda nieco lepiej proszę Państwa z drogami powiatowymi na terenie 
miasta i gminy Chodecz. I to jest, że tak powiem nasza wspólna zasługa bo jak pan Starosta  
i pani Przewodnicząca zauważyła wspólnymi siłami można wiele rzeczy uzyskać. Ja tylko 
skwituje to co zrobiliśmy. Państwo skorzystaliście na tym, że pierwsi braliście udział jako 
partnerzy w współfinansowaniu projektów tak zwanych schetynówek ponieważ dzisiaj proszę 
Państwa się okazuje, że są pewne zasady określone dla gmin przez powiat gdzie udział gmin 
jest znacznie wyższy niż państwo gdy udzielaliście tej dotacji dla nas na realizację tych 
projektów. Bo dziś wynosi ten udział 21%. Gdyby proszę państwa przełożyć to na koszty 



inwestycji to te udziały gdybyśmy dzisiaj robili i realizowali te inwestycje to te koszty byłyby 
znacznie wyższe. Ale to tak do tego co było mówione. Odpowiadając na wystąpienie pani 
wiceprzewodniczącej i państwa radnych to jadąc tutaj przywiozłem propozycję do remontu 
właśnie ulicy Alei Zwycięstwa. Tu chodzi o ta ulicę od drogi wojewódzkiej do rynku. Proszę 
Państwa położymy dywanik, zakupimy materiały. Jeżeli gmina do robociznę czyli ułoży ten 
materiał polbrukarski to osiągniemy o co tu chodzi w tej dyskusji. Więc druga sprawa. Pan 
Nowakowski wymienił, dziękuję bardzo za to zgłoszenie Zbijewo też bo to nabrało wtedy 
mocy prawnej to wystąpienie pana do powiatu i do nas. Więc jeżeli mówimy o tych trzech 
pozostałych drogach Zbijewo, Dąbrowice i kierunek na Rzeżewo na Kłóbkę, kwestia jest tutaj 
taka, że ja chciałem podjąć taką decyzję, że najgorszy kilometr Dąbrowic jednak. Jest to droga 
tranzytowa jakby nie było, da tirów raczej niech one nie jeżdżą ale dla samochodów 
osobowych, dla mieszkańców, dla uczniów i tak dalej. Ze względu na ważność tego szlaku 
proponuje tutaj ten pierwszy kilometr od miasta a szczególnie w tym zaniżeniu gdzie są 
bariery, nie wiem jak on się nazywa Łysa Góra chyba. Niekoniecznie pierwszy ale najgorszy, 
ten za cmentarzem i taki remont byśmy wykonali. To jest do dogadania na miejscu który 
dokładnie. To była druga pozycja. Jeżeli chodzi o Zbijewo postępowanie prokuratorskie trwa, 
wykonanie zastępcze ma być zrealizowane na koszt Urzędu Wojewódzkiego, potem Urząd 
będzie dochodził tych kosztów ale to nie nasza sprawa. I z chwilą kiedy  ta skarpa będzie 
wzmocniona to możemy wtedy mówić o naprawie a dopóki trwa takie postępowanie 
wyjaśniające tutaj to nawet nie powinniśmy wchodzić tam nawet z tym remontem bo ja nie 
wiem proszę Państwa, możemy coś zrobić a może w nocy się rozjechać czy coś się stanie  
i potem my będziemy mieć problem a nie ktoś inny. Także pozostaje nam jeszcze to Rzeżewo, 
Kłóbka, ta droga przez las do Modliborza. Tu proszę Państwa pozostawiam temat, ja nie 
chciałbym przesądzać bo ja mam odpowiednią pulę pieniędzy i mam 13 gmin i każda Rada 
domaga się jakiegoś remontu. Jak nie chodnika to jezdni i my musimy tak to podzielić żeby 
było dobrze. Pozostaje znak zapytania tego Rzeżewa. Chodzi o ten las, za ulicą Leśna na 
Kłóbkę. Pozostaje to do dogadania.”  
 
Ponownie pan Jerzy Stempczyński: „ Jeszcze zapomniałem zapytać a korzystając z obecności 
Dyrektora i pana Starosty w formie takiej, przepraszam, to plotki ale czy to prawda, że krążą 
jakieś zamiary likwidacji PZD? Cos takiego dotarło do nas, przepraszam , że pytam w takiej 
formie. „ 
 
Odpowiedź pana Starosty:” Oczywiście odpowiem na pytanie, proszę Państwa chyba ktoś 
nienormalny by takie decyzje podejmował. Ja już powiedziałem. Dla mnie drogi, jest tu pani 
wiceprzewodnicząca i pani Dyrektor i dla mnie to jest dzisiaj to co jest najważniejsze o czym 
my tu rozmawiamy z punktu widzenia powiatu w gminie Chodecz i w pozostałych jakie znam. 
Wszyscy o tych 400km dróg i to co powiedział pan, panie Jurku, przepraszam panie radny tak 
powinienem powiedzieć, jest sytuacja taka, że te drogi muszą być zrobione. Droga jest 
kierunkiem głównym oczywiście i szkoły są potrzebne i służba zdrowia tylko chcę powiedzieć, 
nie zapominajmy o podstawowych sprawach. Ja nie zmienię swojego kierunku i takie głupie 
jakieś gadanie odnośnie likwidowania jak my dzisiaj kupujemy sprzęt. Muszę się pochwalić, że  
chcemy kupić jeszcze i sprzętu bo co z tego, że będzie dyrektor jak nie będzie miał żadnego 
sprzętu. Wynajmować to się wszystko wynajmuje tylko to wszystko kosztuje. I ja jestem też za 
tym żeby za daleko nie iść z wykonawstwem ale taką jednostkę jak mamy dzisiaj uzbrojoną po 
prostu funkcjonuje to dobrze. Pan tam mówił o tych krzakach, tu zaraz pan Dyrektor jeszcze  
odpowie Panu i rzeczywiście trzeba mówić o wszystkim. Ale zwrócę się też do pana 



Burmistrza. Proszę Państwa dostaliście tych przez Powiatowy Urząd Pracy i tam daliśmy 
środki. Wykorzystajcie tych ludzi nawet na nasze tereny. Jeśli płacimy za wycinkę tych 
krzaków to nie zrobimy czegoś innego. Proszę Państwa przepraszam żeby kogoś nie obrazić 
ale nieraz chodzą ci ludzie i nie mają co do wykorzystania do roboty. Przycisnąć ich, uzgodnić 
z Dyrektorem jak trzeba to wspomóc, wyciąć a my te krzaki gdzieś wywieziemy czy spalimy. 
Jest też do tego rębak i zróbmy, takie rzeczy powinny być robione od ręki. I tu nie powinniśmy 
dyskutować. My mówmy więcej o nawierzchni asfaltowej żeby były drogi przejezdne. Jeśli 
jesteśmy zgodni ja mogę powiedzieć proszę Państwa jedno – ja czuję tutaj sympatię ze strony 
Państwa i to nie jest z mojej strony gra. Pamiętam jak było ostatnie spotkanie. Ja na koniec 
powiem o drodze wojewódzkiej bo odbyłem spotkanie z Marszałkiem ale nie chciałem 
wyprzedzać żeby nie odbijać piłeczki żeby ktoś nie powiedział tak, że o swoich sprawach nie 
umie rozwiązać a mówi o drodze wojewódzkiej bo łatwo się wymawia. Chcę Państwa prosić 
uczynię wszystko, uczynimy wspólnie z Zarządem a szczególnie z Dyrektorem żeby rok po 
roku spojrzeć Państwu w oczy i nie wstydzić się, że są najgorsze drogi powiatowe. Ja mam 
tego świadomość ile jest jeszcze zaniedbań, ile jest potrzeb. To co powiedziałem, nawet przy 
tym cmentarzu, tam się nie stanie nawet jak poczekamy. Róbmy to co jest najważniejsze  
i więcej troszkę po gospodarsku. I taka będzie moja filozofia rządzenia i tak będę to 
wykonywał. Natomiast co się uda wykonać ponad tą sprawę zobaczymy jeszcze po przetargu 
ile nam wyjdzie. Na pewno gdybym powiedział proszę Państwa dzisiaj 7km to i tak by było 
jeszcze mało. Natomiast są możliwości takie jakie są. Ja sądzę, że panu tu odpowiedziałem. 
Panie Burmistrzu tutaj prośba taka czy pan Nowakowski żeby z panem dyrektorem 
Wiśniewskim puścić tych ludzi skoro jest taka sytuacja to aż wstyd. Tak siedziałem tutaj  
i trochę się wstydziłem, że krzaki wrastają w asfalt. Zróbmy to, dzisiaj jest jeszcze taki okres 
czasu. Puścić ze 20 ludzi, przypilnować, wyciąć te krzaczyska i to jest przecież też nasz 
wizerunek i obraz. A jak trzeba to prośba taka na bieżąco, jest pan dyrektor Wiśniewski, 
znamy się tyle, podjechać, wywieźć, zrobić, uporządkować. Żeby nie przedłużać, co do dróg 
powiem tak. Proszę być spokojnym. My frontu nie zmienimy a kto głupoty opowiada powiem  
panie Jurku to ja nawet nie będę komentował. Byłbym ostatnim głupcem gdybym 
zlikwidował to co dobrze funkcjonuje i tyle odpowiedź. Co do drogi wojewódzkiej chciałbym 
Państwu powiedzieć bo to jest mi się wydaje jeszcze bardziej  strategiczna sprawa. Miałem 
spotkanie z Marszałkiem, byłem z posłem Wojtkowskim. Podtrzymuję te propozycje. Ja tak na 
gorąco dzisiaj z perspektywy czasu troszkę mam pewne wątpliwości, że to jest trochę ten 
okres za długi na opracowanie dokumentacji. Zwróciłem to Marszałkowi żeby może 
przycisnął. Jesteśmy jeszcze umówieni z tym dyrektorem Czajkowskim. Żeby to nie było tylko 
odbicie piłeczki, że robimy dokumentację, później zmienią się władze w województwie  
i z tego nic nie będzie. Dlatego ja mam prośbę proszę Państwa. W tym akurat przypadku 
jestem z Wami. Jeśli będzie trzeba to nawet powinniśmy powtórzyć, końcówka tego roku czy 
początek przyszłego czy jakaś delegacja, powinniśmy się spotkać z Marszałkiem, niech tu 
nawet nie przyjeżdża. Na jakim etapie jest. I o to będę apelował. My, to co powiedział pan 
panie Jurku, nie może być sytuacji, że są radni, którzy nawet nie wiedzą o czym się rozmawia. 
Położy się troszkę grysowania i się mówi, że to jest 40km drogi zrobionej. Proszę jechać od 
Brześcia do Kowala i proszę zobaczyć jak ta droga wojewódzka wygląda. Sądzę, że naszej 
drogi powiatowej w takim stanie nie ma bo tam praktycznie nie można przejechać. I na 
koniec ja dziękuję . I chcę Państwa prosić, panie Burmistrzu to co pan powiedział, żebyśmy 
też na roboczo się spotkali z pana pracownikami żeby na tej Alei Zwycięstwa zrobić tak jak ta 
droga powinna być przystosowana. Jak już będziemy przebudowywać bez żadnych tam 
wielkich dokumentacji, bez żadnego dużego wydawania środków, jak trzeba to zgłoszenie 



zrobić. A zrobić tak po gospodarsku żeby służyła mieszkańcom i jeśli to jest możliwe to 
dziękuję panie Burmistrzu za te słowa, że pan robociznę da. Zróbmy tak żeby został kolejny 
ślad i kolejna pamiątka po tym, że cos mądrego i logicznego zrobiliśmy. W pozostałych 
sprawach jeszcze raz podkreślam proszę Państwa kierunku nie zmienimy. Jest dyrektor, który 
rzeczywiście nieraz mamy z panem dyrektorem różne zdania, się sprzeczamy bo proszę 
Państwa tak krawiec kraje jak materii staje. Jak środków jest mało to by się chciało wszystko 
ale chcę powiedzieć proszę Państwa mi się wydaje w Chodczu dzięki współpracy i to nie są 
wielkie słowa coś zostało zrobione bo gdyby to było 40km do remontu to byśmy gorzej 
spoglądali. Ja mam nadzieję, że to Zbijewo czy Mstowo ja będę osobiście pilotował żeby 
Wojewoda to wykonał.  Jak wykona rzeczywiście tez trzeba wykonać z naszej strony. 
Natomiast jakby się pojawiły nawet środki, które trzeba gdzieś zabezpieczyć się umówimy, ja 
kiedyś razem z panem Burmistrzem czy z panem Sekretarzem w miesiącu kwietniu, maju te 
drogi żeby widzieć, taki ten obraz gdzie rzeczywiście trzeba uratować żeby te drogi były 
przejezdne.  Żebyśmy też nie wydawali później tym Pajerem pieniążków tylko wyrzucanie  
w błoto. Bo to trzeba więcej spojrzeć po gospodarsku, jak położyć nawet pół kilometra czy 
podzielić odcinki. Niektórzy się dziwią, że tak robimy. A jak mamy robić proszę Państwa? 
Mamy doprowadzić do tego żeby w jednym odcinku droga była bardzo dobra a w drugim 
będzie nie przejezdna. Natomiast o te chwasty, o te krzaczyska to apeluje. Usiądźmy może nie 
do pana Burmistrza ale pan Nowakowski z panem Wiśniewskim żeby nie było takich pytań 
pod adresem naszym. Ja proszę. Nic więcej tylko mogę prosić. Jednak tych ludzi w terenie 
jest. Dostaliście teraz z Powiatowego Urzędu Pracy, zróbmy żeby to było wykonane. Z mojej 
strony tyle. Ja dziękuję za pytania, za tą dyskusję. Chcę prosić jeszcze o jedno żebyśmy do 
końca tej kadencji panie Burmistrzu, pani Przewodnicząca i państwo Radni nie dali się ograć. 
Przepraszam, że takie słowa, ja nie powinienem poruszać tego tematu, może bo to aż nie 
wypada ale żebyśmy się nie dali ograć, że padają pewne słowa mówię o tej drodze 
wojewódzkiej bo ona jest oknem na świat dla Chodcza. Bo w kierunku do Lubienia jest to 
okno na świat. I prośba moja taka, jeśli będziecie kiedykolwiek mnie potrzebowali jestem do 
dyspozycji. Jeśli kiedykolwiek będzie trzeba patrzmy na ręce żeby ta dokumentacja nie była 
tylko zapisana na papierze ale żeby ona rzeczywiście szła krok do przodu i żeby ona ujrzała 
światło dzienne. O to Państwa proszę pani Przewodnicząca, panie Burmistrzu, ja jestem 
gotów w każdej chwili do dyspozycji. Dziękuję Państwu bardzo.” 
 
Radny pan Jerzy Szałański:” Panie Starosto aż miło się słucha, że pan jest z nami. My jesteśmy 
z panem i będziemy. Aż miło słuchać żeby tak właśnie województwo działało. Gminy problem 
to naprawa tej wojewódzkiej drogi i on od dawna istnieje. I właśnie oni już wywalili  
pieniądze te, za które modernizację by zrobili. Na błoto i wszystko zleciało. Oni przewracają te 
drogi a nie remontują. Tak samo Podgórze zrobili. I to już nie chodzi o całość panie Starosto 
żeby jakoś pan pomógł panie Starosto. Żeby ten odcinek co zbłądzili niech naprawią do 
takiego stanu jak on był przez 50 czy 100 lat temu bo ludzie mieli miejsce. Miał pieszy 
miejsce, miał rowerzysta miejsce a oni tak zrobili jak poprzednio powiedziałem, ze naprawdę 
to bez żadnego sensu, logiki, rozumu w głowie co oni zrobili. Oni robią według projektanta, 
 a projektant gdzie jest? Tu ludzie giną, wypadek za wypadkiem tu jest. A oni się zmieniają jak 
marionetki. Tu aż miło rozmawiać z panem dyrektorem, z panem Starostą, który o tych 
krzakach mówił. Tu powinna być współpraca żeby tutaj dojrzeć żeby niosło się do powiatu 
porozumienie. Żeby nie z Włocławka przyjeżdżali ludzie krzaki wycinać, ile to kosztów, paliwa, 
zanieczyszczenie środowiska. I pan Starosta mówił słusznie, że nie z Włocławka mają ludzie 
przyjeżdżać i wycinać krzaki czy zielsko ale tu chodzi żeby porozumienie z gminą przekazać. 



 I to jest gospodarska ręka i bardzo naprawdę żeby tylko tak dalej było panie Starosto, żeby ta 
współpraca się tak układała aż miło słuchać. A nie ten Urząd Wojewódzki, tam naprawdę 
przepaść istnieje. Dziękuję.” 
 
Ponownie zabiera głos pan Dyrektor:” Proszę Państwa mówimy o tych poboczach, to jest 
problem cykliczny. Bo to się okazuje, że jak się jeden pęd wytnie, jedno drzewko to w to 
miejsce wyrasta 10 w ciągu trzech lat. A jeżeli to jest skutecznie podlewane przez firmę 
miejscową to proszę Państwa nie można sobie poradzić z tym. My stosowaliśmy chemikalia, 
różne cuda, nie da rady. Po dwóch, trzech latach z powrotem  jest to do wycięcia i tak dalej. 
Mówię o POHZ. Proszę Państwa niestety ale wylewana jest gnojowica w rowy i  to potęguje. 
To potęguje proszę Państwa, przynajmniej ja mam takie meldunki. A jeżeli chodzi o nasze 
działanie to proszę sprawdzić, nasza brygada w Dąbrowicach pracuje. Dzisiaj pracuje, można 
sprawdzić, pracują właśnie przy zakrzaczeniu od kilku dni.” 
 
Wypowiada się pan Janicki:” Panie Starosto jak pan zauważył tutaj, że są sposoby 
gospodarcze. Jak pan Nowakowski tu poruszał kwestię drogi z Chodcza do Modliborza. Tam 
przy tej studzience to wystarczy tylko studzienkę oczyścić. Ja tam przejeżdżam zawsze to 
widzę. Tam wystarczy tylko studzienkę oczyścić i będzie zrobione. Jak pan Starosta mówił 
sposobem gospodarczym i już się zrobi. Bo była studzienka udrożniona ale teraz tam naszło 
liści z jesieni.” 
 
Pan Burmistrz:” Podziękujemy jako społeczeństwo Miasta i Gminy Chodecz panu Staroście za 
dobre oko w dobrym tonie. Nasza współpraca istnieje od lat, nie od tego roku, nie od tej 
kadencji. Zawsze się układała nam współpraca wspaniale i oby tak dalej trzymać. Również z 
panem dyrektorem Tadkiem też dobry kontakt tu utrzymujemy, pan Gienek tutaj 
współpracuje. Spotkamy się na roboczo, na pewno się dogadamy jak pan Starosta mówił. 
Dziękuję bardzo.” 
 
Pani Pawlak:” Ja trochę w innej sprawie. Jestem mieszkanką Woli Adamowej i po prostu w 
sprawie tego placu buraczanego. Stosowane było pismo do pani Wojewody i z tego co pan 
Burmistrz mnie poinformował to pani Wojewoda odesłała prawdopodobnie tą sprawę do 
Starostwa Włocławskiego. Ja po prostu chciałabym się dowiedzieć co jest w tej sprawie 
robione. Bo to idzie o ten plac buraczany we Woli Adamowej, my żeśmy tam zrobili łącznie  
z MOPSem boisko dla dzieci, dla młodzieży. Tam jest ten plac zagospodarowany na ten cel i co 
dalej z tym placem. „ 
 
Odpowiedź pana Starosty:” Proszę Państwa akurat no przykro mi powiedzieć. Wiem, że był tu 
pan Sekretarz na jakimś spotkaniu i pan radca Serafin też. Przepraszam powiem pani tak. Jeśli 
czegoś do końca nie wiem, nie będę tutaj improwizował. Umówmy się tak czy pani 
Przewodnicząca czy pan Burmistrz. Ja spotkam się kiedyś czy zaproszę Państwa do Starostwa i 
uzgodnimy. Proszę panią wiem, że cos było i myślałem, że ten temat dalej do przodu poszedł. 
Skoro nie jest to ja mam prośbę tutaj do pana Burmistrza i jego służb żebyśmy się kiedyś 
spotkali w Starostwie i ja się osobiście tą sprawa zainteresuje i mam nadzieję, nie chcę 
składać deklaracji, bo pod względem prawnym nie wiem jak to wygląda. Będziemy 
rozmawiać. Ale dzisiaj nie będę dalej improwizował.” 
 
Radna pani Ewa Kwiatkowska:” Ja do pana dyrektora specjalnie się zwracam. Powiedział pan 



między innymi o Ośrodku Hodowli czy mam pan coś konkretnie do zarzucenia. Bo się mówi 
Chodeczek wylewa i tak dalej. Bardzo przepraszam ale czy ma pan takie zgłoszenia, ma pan 
konkretne informacje, że wylewają po rowach. Ja przekaże panu Prezesowi taką sytuację ale 
my takiego czegoś nie znamy.” 
 
Pan dyrektor:” Proszę Państwa je nie chcę tutaj prowadzić jakiejś takiej nieprzyjemnej 
polemiki ale mieliśmy tez problem z POHZ przy załadunku buraków cukrowych przy tej nowej 
drodze. Musieliśmy interweniować i okazało się, że ustawianie tego sprzętu, tych pojazdów 
ciężarowych następowało nie na asfalcie tylko na poboczu. A ponieważ było mokro to 
reagowała też między innymi pani radna Fijałkowska w tej sprawie i udało się uratować. Ale 
są też sytuacje, że trzeba współpracować. I powiem jeszcze raz w tej sprawie akurat co do 
buraków był monit z naszej strony i sytuacja na drugi, trzeci dzień się zmieniła. Natomiast 
tutaj co do tej gnojowicy być może proszę Państwa to jest bardziej historia jak aktualia teraz 
ale proszę Państwa tak pracownicy mówili z moich brygad terenowych, że takie pozostałości 
są. Być może to jest pomyłka jakaś, nie akurat ta firma, może ktoś inny ale takie rzeczy były. 
Jeżeli nie dotyczą Państwa to przepraszam bardzo.” 
 
Pan Burmistrz:” Odnośnie tego boiska to pan Bontal. Wiem, że opinia poszła pozytywna do 
Wojewody ale nie wiem co dalej. Panie Jurku może pan więcej wie.” 
 
Pan Jerzy Bontal:” Pani Przewodnicząca, szanowna Rado, szanowni Państwo. Więc jeżeli 
chodzi o to co się dzieje mamy już od 14 lutego, to jest już parę dni ale jest pismo od 
Kujawsko-Pomorskiego Urzędu Wojewódzkiego w tej sprawie. Ja przeczytam żeby nie 
komentować. Dotyczy postępowania w związku Burmistrza Miasta i Gminy Chodecz  
o stwierdzenie, że gmina Chodecz z dniem 1 lipca 2000roku na podstawie art. 13ust. 2 
ustawy z dnia 19 października 1991roku o gospodarowaniu nieruchomościami rolnymi 
Skarbu Państwa, nabyła prawo własności mienia Skarbu Państwa składającej się  
z nieruchomości położonej na terenie gminy Chodecz, obręb Wola Adamowa oznaczonej  
w ewidencji gruntów jako działka nr 133/1 o powierzchni 0,76ha i nr 133/2 o powierzchni 
0,6537ha dla której prowadzona jest księga wieczysta nr… ja już jego numeru nie będę czytał 
bo bardzo długi jest. W toku analizy dokumentów dołączonych do wniosku ustalono, że  
w ewidencji gruntów prowadzonej przez Starostę Włocławskiego jako użytkownik wieczysty 
działań objętych wnioskiem figuruje Miasto i Gmina Chodecz. Taki stan prawny nie jest 
uregulowany w księdze wieczystej prowadzonej dla przedmiotowej nieruchomości. Wobec 
konieczności ustalenia faktycznego stanu prawnego proszę uprzejmie o informacje na jakiej 
podstawie dokonano wpisu Miasta i Gminy Chodecz jako użytkownika wieczystego a także 
wyjaśnienie dlaczego ewentualny wpis nie jest ujawniony w księdze wieczystej. Z uwagi na 
fakt iż w trakcie prowadzonego postępowania tutejszy organ badał również stan prawny 
nieruchomości w dacie 30 czerwca 2000r kiedy to jako zarządca gruntów trwałych widnieje 
Cukrownia Glinojeck S. A. Proszę także o informacje na temat tego wpisu oraz okoliczności 
jego wykreślenia. To jest pismo skierowane do pana Starosty, podpisał Andrzej Baranowski 
koordynator Wydziału Ochrony Środowiska i Rolnictwa. Proszę Państwa ja znając trochę tą 
sprawę podejrzewam, że jeszcze nie dopełniono formalności po akcie notarialnym ponieważ 
byśmy to aktem notarialnym przejęli to jako gmina od Glinojecka. Oczywiście Glinojeck miał 
to w użytkowaniu wieczystym po Cukrowni Brześć Kujawski bo taka kolejność była. I myśmy  
z Glinojeckiem mieli normalnie sporządzony akt notarialny u notariusza o przejęciu 
użytkowania wieczystego. Prawdopodobnie, my już tego nie robimy bo to z Urzędu idzie, po 



sporządzeniu aktu notarialnego powinien być wpis w księdze wieczystej użytkownika 
wieczystego Gminy. To już pan Starosta musi wyjaśnić jeśli chodzi o województwo. Tyle mogę 
powiedzieć, na razie nie mamy innych informacji. Świadczy o tym, że cos tam jednak wokół 
tego się dzieje, że to nie utknęło nigdzie w biurku u kogoś tylko jest prowadzone. Po tych 
wyjaśnieniach na pewno będziemy mieli jakąś odpowiedź konkretną. Dziękuję bardzo.” 
 
Głos zabiera pani Przewodnicząca Danuta Warszawska:” Ja jeszcze chciałam się zapytać panie 
Kazimierzu. Pan przed chwilą zadeklarował, że 2,5km oferuje pan na terenie Miasta i Gminy 
Chodecz, tak. Jak zauważyłam w przeliczeniach takich krótkich jest około 1,400m czy nie 
udało by się jeszcze jakiegoś kilometra gdzieś wcisnąć bo 2,5km padło takie słowo. Czy nie 
udało by się jeszcze gdzieś tego kilometra wcisnąć chociażby na drogę Modlibórz-Chodecz.” 
 
Pan dyrektor:” Proszę Państwa jeżeli można ja powiedziałem, że temat tego Modliborza, 
Rzeżewa jest otwarty. Tam jest problem własnościowy, tam jest bardzo wąski pas drogowy. 
Tam jest dosłownie taka ścieżka tylko na mapach i musimy to zobaczyć. Lasy niestety są ale 
też jest to Skarbu Państwa. Ja rozumiem, tam jest pas nawet 3 metrowy , także położenie 
nawet na to nakładki powoduje, że i tak wejdziemy w Lasy Państwowe także my zbadamy tą 
sprawę. Jeżeli będzie możliwość to mamy to na uwadze i myślę, że to zadanie powinno się 
znaleźć w naszym planie. Proszę Państwa ja kilometrami nie będę tutaj operował bo trudno 
powiedzieć.” 
 
Pan Starosta:” Ja chciałbym pani Przewodnicząca, panie Burmistrzu, państwu wszystkim tutaj 
obecnym paniom, panom podziękować. Pozwólcie Państwo, że my już z panem Dyrektorem 
wyjdziemy. Natomiast osobiście bym bardzo prosił pana jeśli mogę za pośrednictwem pana 
Burmistrza czy pana Sekretarza żebyśmy się kiedyś w tym temacie spotkali i omówili na jakim 
to jest etapie bo nie znam zagadnienia. W stosunku do dróg ja swojego zdania nie zmieniam. 
Dziękuję Państwu i życzę wszystkiego najlepszego.” 
 
 Zamknięcie dyskusji.  
 
Pani Przewodnicząca podziękowała za przybycie i zaprosiła chociaż na 5 minut na herbatę i na 
dobre ciastko dlatego zaplanowała 30minutową przerwę. 
 
 
Ad. 3. Sprawozdanie z działalności Burmistrza w okresie międzysesyjnym. 
 
Przewodnicząca Rady Miejskiej udzieliła głosu Burmistrzowi Chodcza. 
 
Burmistrz Chodcza – Kazimierz Sawiński przedłożył sprawozdanie z działalności między 
sesjami.  
Treść sprawozdania stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
Przewodnicząca Rady otworzyła dyskusję. 
Radni nie podnosili dyskusji co do powyższego punktu. 
Przewodnicząca zapytała o konkretny termin wniosków o dofinansowanie świetlic. 
Radny pan Jerzy Stempczyński zapytał o nie do końca jasną sprawę komputerów. 
Pan Burmistrz wyjaśnił:” W Choceniu odbyło się spotkanie 4 gmin na temat tych 
komputerów: Boniewo, Choceń, Chodecz i Izbica. Pan, który opracowywał te wnioski na 



początku mówił, że to będzie darmo. Potem się okazało, że trzeba 7% wyłożyć, tylko nie 
wiadomo czy do całości czy do każdego komputera. MOPSy dostały nowe komputery a te by 
mogły wziąć w sumie tylko szkoły i w zasadzie tylko tyle pozostało. I dlatego żeśmy z tego 
zrezygnowali. Choceń wszedł sam w ten temat, nie wiem na ile. Oni chcieli zrobić tak, że 
gmina Chodecz jest liderem, płaci za wszystko a potem obciąży pozostałe gminy. Ja się na to 
nie zgodziłem bo to nie jest moja rola żebym się potem domagał pieniędzy od innych gmin. 
Mało, że trzeba dołożyć to potem ściągać z innych gmin. Dlatego ten temat zostawiłem bo nie 
ma sensu. Dziękuję bardzo.” 
Radny pan Arkadiusz Koza zauważył, że komputery miały być darmowe.  
Pan Burmistrz odparł zarzuty twierdząc, że po głębszym sprawdzeniu okazało się, że trzeba 
było spełnić szereg wymogów aby je dostać.  
Przewodnicząca zapytała czemu ta kwestia nie była omawiana na Komisjach.  
Burmistrz powiedział, że to było dopiero plany, żadnych konkretów.  
Pani Ewa Kwiatkowska chciała wiedzieć jakie konkretnie wnioski zostały pozytywnie 
zaopiniowane. 
Burmistrz odpowiedział, że nie jest w tym temacie właściwą osoba bo nie wie.  
Przewodnicząca zamknęła dyskusję. 
 
Ad. 4. Sprawozdania o odbytych posiedzeniach Komisji Miejskiej w okresie międzysesyjnym – 
Przewodniczący Komisji.  
Przewodnicząca Danuta Warszawska poprosiła przewodniczących stałych Komisji Rady 
Miejskiej o przedłożenie sprawozdań z działalności Komisji w okresie międzysesyjnym.  
 
Przewodniczący Komisji Rady Miejskiej przedłożyli sprawozdania z odbytych posiedzeń jak 
niżej: 
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej radny Arkadiusz Koza – Komisja w okresie sesyjnym 
spotkała się raz w dniu 1 marca br. Głównym tematem było przygotowanie planu pracy 
Komisji na rok 2013 co będzie w późniejszym etapie dzisiejszego posiedzenia i analizą 
ściągalności i umorzeń podatków za 2012rok. Na podstawie dokumentów otrzymanych od 
pana Burmistrza powiem jaka była ściągalność w stosunku do planu. Podatek rolny osoby 
fizyczne – 81,6% za rok 2011 było 82,16%. Podatek od nieruchomości osoby fizyczne – 85,4%, 
w 2011 – 84,6%. Podatek leśny osoby fizyczne – 86,10%, w 2011roku 89,2%. Podatek rolny 
osoby prawne – 100%, poprzednio również było 100% ściągalności. Podatek od 
nieruchomości osoby prawne – 93,30%, w 2011 było 92,85%. Podatek leśny osoby prawne – 
100% w tym roku jak i w poprzednim. Podatek od środków transportu osoby fizyczne – 
65,9%, w 2011 było 75,74%. Podatek od środków transportu osoby prawne zarówno za 2012 
jak i 2011 mamy 100% ściągalności.  W sprawie umorzeń podatków. Za rok 2011 mieliśmy 
umorzeń na kwotę 25tys. , obecnie mieliśmy za kwotę 16 tys.. Było wydanych dużo decyzji 
negatywnych w sprawie umorzeń ale było tam 79 decyzji pozytywnych. Wpłynęło również 
pismo do Rady z przekazaniem Komisji Rewizyjnej od mieszkańca gminy Chodecz w sprawie 
nie załatwienia sprawy przez pana Burmistrza w związku wydana przez siebie decyzją  
w 2005roku. Pismo takowe Burmistrz wystosował do wykonania w 2013 po wniosku 
mieszkańca z wykonaniem do dnia 31 marca 2013r.  I tu jest wniosek do pana Burmistrza  
o przestrzeganie i egzekwowanie wydawanych decyzji przez Burmistrza Chodcza na 
przykładzie decyzji z 2005r, która nie została załatwiona do dnia dzisiejszego. Następnie 
wpłynął wniosek Koła Gospodyń Wiejskich do Gminnej Rady z prośbą o przystosowanie 
remizy strażackiej w Chodczu na Budynek Domu Kultury. Tu też Komisja wystosowała wniosek 



do pana Burmistrza.  
Burmistrz odpowiada na wnioski. Jeśli chodzi o pana Grzankę to temat ten jest bardzo 
rozległy. Pisma były wiele raz kierowane do pana Świerczyńskiego, komornik również się tym 
zajął.  
Odnośnie tematu remizy pismo poszło do Straży i Straż jako, że jest stowarzyszeniem i nikt 
nie może im nakazać, że mają robić tak czy inaczej, mają swoje prawa i tego nie zmienimy.  
Nawiązała się dyskusja na temat Straży a także niezałatwienia sprawy przez Burmistrza w 
2005r.  
 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów radny Kazimierz Powietrzyński, jednak z uwagi na 
jego nieobecność zastąpi go radny Jerzy Stempczyński – Komisja spotkała się dwa razy 15 
lutego i 26 lutego 2013r. Wśród tematyki była sprawa małych projektów czyli tzw. remont, 
modernizacja świetlic, zabezpieczenie środków finansowych na to. Także plan pracy Komisji 
na 2013r, analiza projektu zarządzenia Burmistrzem w sprawie ustalenia wysokości stawek 
czynszu za metr kwadratowy powierzchni użytkowej. Omówienie projektu uchwał w sprawie 
ustalenia wysokości opłat za wpis do rejestru żłobków i klubów dziecięcych a także analiza 
projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wyodrębnienie w budżecie gminy środków 
stanowiących fundusz sołecki. Wnioski z posiedzeń zostały przekazane. Jeśli chodzi o fundusz 
sołecki to tak jak w zeszłym roku Komisja zaopiniowała by tego nie wyodrębniać. Jeśli chodzi 
o projekt uchwały w sprawie żłobków i klubów dziecięcych to ten projekt został zaopiniowany 
pozytywnie. Na naszym terenie tego nie ma ale ktoś może taka działalność założyć, 
zarejestrować. Tam opłata jest symboliczna, Komisja zaproponowała 200zł. Jeśli chodzi o 
analizę projektów zarządzenia Burmistrza, również zaopiniowane pozytywnie, stawki zostały 
zaktualizowane i przyjęto plan pracy Komisji na 2013r. Ponadto ze spraw bieżących omawiano 
miedzy innymi sprawę ewentualnej odbudowy dróg gminnych gdyż gmina otrzymała 
promesę na dofinansowanie usuwania klęsk żywiołowych z lat poprzednich, chodzi o tzw. 
wymiękliska i tak dalej. I Jest możliwość odbudowy drogi gminnej Kromszewice, Ignalin, 
Psary, Trzeszczon oraz w miejscowości Zbijewo. Z uwagi na to, że dofinansowanie jest bardzo 
korzystne do 70% wartości, Komisja zaopiniowała aby w miarę możliwości skorzystać z niej 
gdyż takie dofinansowanie raczej już się może nie powtórzyć i ewentualnie te drogi 
odbudować, zmodernizować. 
 
Przewodniczący Komisji Rolnej i Infrastruktury Technicznej radny Wiesław Feliniak – Komisja 
odbyła jedno spotkanie 28 lutego. Na tym spotkaniu Komisja przyjęła plan pracy na 2013r  
a głównym tematem była sprawa promesy, która otrzymała gmina na dofinansowanie w 
sumie trzech odcinków dróg Kromszewice, Psary i Zbijewo. Komisja pozytywnie zaopiniowała 
przystąpienie do realizacji tych zadań z tym, ze wnioskowaliśmy do pana Burmistrza o nie 
popełnianie błędów z przeszłości. Na Kromszewicach brakuje 150m w pierwotnym planie do 
tego żeby droga połączyła się z łącznikiem gdzie jeździ autobus. Wnioskowaliśmy  
o sporządzenie dokumentacji i jako Rada będziemy wnioskować aby ten odcinek przedłużyć. 
Podobna sytuacja dotyczy drogi Zbijewo. Zapoznaliśmy się również z pismem Gminnej Rady 
Kobiet o którym mówił pan Arkadiusz Koza. Komisja wspólnie stwierdziła, że należy wspólnie 
wykorzystać budynek Straży do celów kulturalnych ale żeby podejść do tego merytorycznie, 
spotkać się i dojść do jakiegoś porozumienia. Opinia co do naprawy tych trzech dróg była 
pozytywna i napisaliśmy wniosek do pana Burmistrza aby w przyszłości w miarę możliwości 
została przez pracowników sporządzona mapa dróg gminnych aby każdy był zorientowany jak 
to konkretnie wygląda.  



 
Przewodniczący Komisji Obywatelskiej i Ochrony środowiska radny Jerzy Stempczyński – 
Komisja spotkała się dwa razy 25 lutego i 11 marca. Tematyka dotyczyła między innymi 
oznakowania dróg gminnych, powiatowych z uwzględnieniem istniejącego dowozu dzieci do 
szkół. Komisja zauważyła, że część dróg jest nieoznakowana. W swoim zakresie powiat już 
wystąpił miejscowości Pyszkowo gdzie nie było tablic ograniczających prędkość, te tablice 
mają być ustawione. Zwróciliśmy uwagę, że istnieje potrzeba opracowania wspólnego 
spójnego dokumentu regulującego dowóz dzieci do szkół. Ponadto proponowaliśmy powołać 
Komisję wspólną złożoną z pracowników urzędu, policji, szkoły, zakładu i ewentualnie nawet 
radnych, która by objechała i zasugerowała, które miejsca są najbardziej newralgiczne i które 
należałoby oznakować specjalnie. Zajmowaliśmy się również omówieniem projektu budowy 
dróg gminnych, planem pracy Komisji oraz stawkami czynszu. I na ostatniej Komisji 
zapoznaliśmy się z pismami mieszkańców ulicy Przemysłowej, którzy proszą o naprawę 
nawierzchni drogi. Jak również z wnioskiem Koła Gospodyń Wiejskich o którym już była 
mowa. I proponujemy aby się spotkać z Zarządem Straży aby pewne rzeczy  sobie wyjaśnić. 
Mieszkańcy sołectwa Zalesie - Kubłowo zwrócili się z prośbą aby dofinansować doposażenie 
jednostki, która chciałaby przystąpić do systemu selektywnego ostrzegania i docelowo do 
krajowego systemu ratowniczo – gaśniczego. Komisja proponuje aby rozpatrzeć to 
pozytywnie. Kolejne pismo mieszkańców Brzyszewa ale chodzi o drogę przy panu 
Ambrożewiczu, która jest zniszczona przez prace melioracyjne. Ponadto Komisja zapoznała się 
z projektem statuty MGOPS i planem na ten rok 2013 gminnego programu profilaktyki 
rozwiązywania problemów alkoholowych i przeciwdziałania narkomanii. Zaopiniowaliśmy te 
dwa akty pozytywnie. W przypadku programu profilaktyki będzie tam drobna poprawka  ale 
to jak pani Kierownik to przedstawi to w tym punkcie się ustosunkujemy.  
Pan radny Wiesław Feliniak mówi o potrzebach sołectwa Brzyszewo. Jest ono największe  
i najwięcej potrzebuje żużlu.  
 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Zdrowia i Kultury radna Grażyna Wilińska – Komisja 
spotkała się raz 27 lutego. Tematem posiedzenia była analiza dokumentacji związanej  
z dowozem uczniów do szkoły w gminie Chodecz. Opiniowaliśmy również projekt Urzędu 
Marszałkowskiego związany z zakupem tablic interaktywnych dla klas IV – VI. Opracowaliśmy 
plan pracy Komisji i sprawy bieżące. Dotarły do nas również pisma, które mieliśmy rozpatrzeć 
ale niestety nie zdarzyliśmy ich zaopiniować będą na następnej Komisji. To właśnie pani  
z Koła Gospodyń Wiejskich oraz z Zalesia. Jeśli chodzi o zakup tablic to Komisja zaopiniowała 
projekt pozytywnie. Było również pytanie radnych co dalej ze szkołami wiejskimi. Dlatego 
skierowaliśmy do pana Burmistrza pismo by podjął kroki z zapytaniem nie likwidacji tylko 
przejęcie np. przez stowarzyszenie.  Komisja opracowała plan pracy na rok 2013  
i przygotowała sprawozdanie za rok 2012. W sprawach różnych podjęła prośbę by nie 
organizować jakichkolwiek imprez masowych bez porozumienia z Komisją. Wnioski do 
Burmistrza: wyjaśnić kwestię odpowiedzialności dyrektora za dowozy dzieci. Sugerowaliśmy  
o oznakowanie punktów siadania i wysiadania dzieci ale się okazało, że nie mamy takich 
uprawnień. Proponowaliśmy aby w ramach prac interwencyjnych zatrudnić osobę do 
przeprowadzania dzieci przez jezdnię do szkoły tzw. Agatki jak również ustawić migający znak 
nad przejściem dl pieszych. Jeszcze jeden wniosek był do pana Burmistrza aby przedstawić 
sprawozdanie Komisji z kontroli finansowej w ZOPO. Natomiast do Komisji Rewizyjej aby 
sprawdzić prawomocność dokumentacji związanej z dowozem dzieci do szkół.  
 Burmistrz odpowiada na wnioski. W sprawie Agatki lepszym rozwiązaniem byłoby przeszkolić 



kogoś zez szkoły aby ta osoba była ciągle a nie tylko przez 5 miesięcy. Jeśli chodzi o ruch przy 
szkole to było spotkanie z udziałem Urzędu Marszałkowskiego i Dróg Powiatowych i ustalili, 
że to oznakowanie, które jest w zupełności wystarczy. Na temat miejsc wsiadania  
i wysiadania dzieci jest to ustalone i pan Grzybowski wie i mówił, że te punkty są oznaczone 
zgodnie z wymogami ruchu drogowego. Protokół z kontroli jest do wglądu bo nie można go 
powielać.  
W sprawie oznakowania przystanków dla dzieci to wywiązała się dyskusja między panem 
Burmistrzem, panem Arkadiuszem Kozą i panią Grażyną Wilińską. 
 Zamknięcie dyskusji. 
 
Ad. 5. Uchwała w sprawie uchwalenia statutu Miejsko – Gminnego Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Chodczu.  
 
Informacji w tej sprawie udzieliła pani Irena Grabowska.  
Opinia Komisji Obywatelskiej i Ochrony Środowiska jest pozytywna. 
Zapytanie pani Wilińskiej czy nie można było wprowadzić zmian do istniejącej uchwały tylko 
trzeba było stworzyć nową i czy została ona zatwierdzona przez panią mecenas. 
Pani Grabowska wytłumaczyła, że to dlatego, że zmian było bardzo wiele.  
Zamknięcie dyskusji.  
Podjęcie uchwały. 
Za przyjęciem głosowało 12 radnych, nikt się nie sprzeciwił, nikt się nie wstrzymał.  
 
Ad. 6. Uchwała w sprawie Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii. 
 
Informacje w przedmiotowej sprawie przedłożyła pani Irena Grabowska.  
Opinia Komisji Obywatelskiej i Ochrony Środowiska jest pozytywna odnośnie programu. 
Zastanawiamy się, żeby z punktu 3 kwotę 1000zł dołożyć na realizację imprez w terenie do 
punktu 4.  
Pani Irena Grabowska odpowiada, że zgadza się na taka zmianę.  
Za wniesieniem poprawki było 12 radnych, nikt się nie sprzeciwił, nikt się nie wstrzymał. 
Zamknięcie uchwały. 
Podjęcie uchwały. 
Za przyjęciem głosowało 12 radnych, nikt się nie sprzeciwił, nikt się nie wstrzymał. 
 
Ad. 7. Uchwała w sprawie nie wyrażenia zgody na wyodrębnienie w budżecie gminy środków 
stanowiących fundusz sołecki.  
 
Informacji w zastępstwie pani Skarbnik udzielił pan Sekretarz. 
Opinia Komisji Budżetu i Finansów jest pozytywna.  
Radni nie podjęli dyskusji. 
Podjęcie uchwały. 
Za przyjęciem głosowało 11 radnych, nikt się nie sprzeciwił, 1 osoba się wstrzymała. 
 
Ad. 8 . Uchwała w sprawie ustalenia wysokości opłaty za wpis do rejestru żłobków i klubów 
dziecięcych. 
Informacji w tej sprawie udzielił pan Sekretarz. 



Opinia Komisji Budżetu i Finansów jest pozytywna. 
Komisja proponuje by opłata wynosiła 1/8 najniższego wynagrodzenia czyli 200zł.  
Radni nie podjęli dyskusji. 
Podjęcie uchwały. 
Za przyjęciem głosowało 12 radnych, nikt się nie sprzeciwił, nikt się nie wstrzymał. 
 
Ad. 9. Uchwała w sprawie powołania doraźnej Komisji Statutowej Rady Miejskiej w Chodczu. 
 
Informacji w tej sprawie udzieliła pani Przewodnicząca Rady. 
Członkowie Komisji: pani Grażyna Wilińska, pani Ewa Kwiatkowska, pan Zbigniew Szymurski, 
pan Jerzy Stempczyński, pani Danuta Warszawska. 
Podjęcie uchwały. 
Za przyjęciem głosowało 12 radnych, nikt się nie sprzeciwił, nikt się nie wstrzymał. 
 
Ad. 10. Uchwała w sprawie przyjęcie planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej. 
 
Projekt planu pracy Komisji przedłożył pan Arkadiusz Koza. 
Radni nie podjęli dyskusji. 
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej  Radna Grażyna Wilińska  odczytała projekt uchwały w 
powyższej sprawie. Przewodnicząca Rady poddała projekt uchwały pod głosowanie. 
Za przyjęciem  uchwały głosowało – 12 radnych, przeciw – 0, wstrzymało – 0. Przewodnicząca 
stwierdziła, iż uchwała  Nr XXVIII/153/13 została przyjęta 12 głosami za i stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu. 
 
Ad.  11. Uchwała w sprawie przyjęcia planów pracy stałych Komisji Rady Miejskiej. 
 
Przewodnicząca Rady Miejskiej poprosiła przewodniczących Komisji o przedłożenie planów 
pracy na 2013.  
Jako pierwszy projekt planu pracy przedłożył Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu i 
Finansów pan Jerzy Stempczyński. 
Następnie projekt planu pracy przedłożył Przewodniczący Komisji Rolnej i Infrastruktury 
Technicznej pan Wiesław Feliniak. 
Kolejno projekt planu pracy odczytał Przewodniczący Komisji Obywatelskiej i Ochrony 
Środowiska pan Jerzy Stempczyński. 
Następnie projekt planu pracy Komisji Oświaty, Zdrowia, Kultury i Sportu przedstawiła 
Przewodnicząca tej komisji  pani Grażyna Wilińska. 
Nikt nie podjął dyskusji.  
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej pani Grażyna Wilińska odczytała projekt uchwały. 
Za przyjęciem uchwały głosowało – 12 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 
Przewodnicząca poinformowała, że uchwała Nr XXVIII/154/13 została przyjęta 12 głosami za i 
stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad. 12. Interpelacje i zapytania radnych. 
 
Pan Jerzy Stempczyński wrócił do sprawy dowozu dzieci do szkół gdyż padały pytania radnych 
aby była odpowiedzialna osoba za dowóz dzieci i za całokształt spraw z tym związanych. 



Zwrócił się do pana Burmistrza, że ciężko żeby za wszystko odpowiadał bo nie jest pan 
Burmistrz w stanie wszystkiego objąć. Wypadałoby aby był ktoś kto to będzie koordynował. 
Zapytał czy jest w gminie ktoś kto ma chociaż cząstkowa wiedzę o oświacie. 
Odpowiedź pana Burmistrza: „ Największą wiedzę w tym zakresie ma pan Benedykt ale czy to 
dalej tak będzie. Po audycie spotkamy się i porozmawiamy bo ten audyt jest teraz bardzo 
ważny”. 
Pani Grażyna Wilińska zapytała kiedy jest przewidziane zakończenie audytu. 
Pan Sekretarz odpowiedział, że umowa jest do 20stego i w przyszłym tygodniu się spotkamy.  
Zabrał głos w sprawie oświaty: „Jeżeli chodzi o oświatę problem jest tak jak był w 
poprzednim układzie. Ja mam w tym zakresie konkretne czynności, arkusz organizacyjny 
szkoły i poza tym mam awans zawodowy nauczyciela, te dwa zadania. Organizację dowozu 
ma w całości pan Tomasz Lewandowski i całość sprawy obsługi administracyjnej. Natomiast 
sprawy związane z działalnością koordynacyjną w zakresie przede wszystkim wypłaty dla 
młodocianych i również załatwiania spraw stypendialnych i przydzielania ewentualnie godzin 
dla dzieci niepełnosprawnych w ramach nauczania indywidualnego ma pani Elżbieta Pawlak. 
Natomiast nie ma osoby koordynatora, która by zajęła się wszystkim. W sumie to do niczego i 
tak się nie sprowadza nawet gdyby taka osoba była. Chodzi tylko o odpowiednie 
uregulowania prawne i to wszystko. Ale możemy takiego koordynatora również powołać. 
Istnieje taka możliwość. I nawet lepiej by było gdybyśmy go powołali. Jeżeli mogę jeszcze coś 
powiedzieć ale nie związanego z oświatą. Jest taka sytuacja, że my tu często zastrzegamy 
przedłużające się postępowania jeśli chodzi o załatwienie spraw w drodze decyzji 
administracyjnych. To co dziś usłyszałem od radnego pana Kozy. Są takie sytuacje kiedy te 
decyzje administracyjne są rozstrzygane bardzo długo i nie jest rola rady rozstrzyganie decyzji, 
które się już toczą w sprawach indywidualnych. Przecież to są odwołania do określonych 
organów, kolegiów, sądów administracyjnych bądź też obywatel ma prawo sprawę zaskarżyć 
do sądu cywilnego. Natomiast rola rady jest ewentualnie zajmowanie się może lepiej brzmi 
przyjmowaniem wszelkich indywidualnych mieszkańców, ich wniosków i uwzględnianie bądź 
nie dalej swojej pracy. Są tak przepisy prawne często skonstruowane, że te postępowania są 
tak nie jasne i nie spójne dlatego postępowania niestety toczą się bardzo długo. Jak sami 
państwo wiecie chodzi o pana Grzankę. Cały czas to postępowanie jest nadawane w różnym 
stopniu, być może ma pan rację w pewnym momencie, że są jakieś uwagi co do terminów i 
ich egzekwowania ale to postępowanie się toczy. I to nie jest już rolą rady załatwianie tych 
postępowań administracyjnych. Przecież obywatel może również zaskarżyć również sprawę 
do organów cywilnych takim jakim jest sąd. Dlatego bym chciał zwrócić uwagę żeby w 
indywidualne sprawy aż tak mocno nie wkraczać. Jeśli chodzi również o dostęp materiałów z 
postępowania, my możemy materiały udostępniać tylko stronom  postępowania tak mówi 
KPA ,również Ustawa o ochronie danych osobowych nam tego zakazuje. Natomiast strona 
postępowania tak jak tu pani Przewodnicząca otrzymała odpowiedź może swoje materiały 
udostępnić pani Przewodniczącej bądź radzie. Poza tym szanowni państwo jest taki art. 18 
ust. 2 Ustawy o samorządzie gminnym, który zawiera kompetencje dla rady gminy do 
podejmowania uchwał określających kierunki działania Burmistrza w sprawach należących do 
właściwości tego organu. Są również wyroki Sądu Administracyjnego z Wrocławia z dnia 13 
grudnia 2006r. , z Opola z dnia 26 listopada 2009r. mam sygnatury można będzie sobie 
odczytać. Wyroki te określają jakie priorytet należy wskazywać  na Burmistrza a jakie wprost 
nie można. I z tych przepisów wynika, że nie mieści się w nich nakazywanie Burmistrzowi 
stosowania konkretnych rozwiązań prawnych w załatwieniu konkretnej sprawy szczególnie 
administracyjnej. Także wydawanie tych poleceń w załatwianiu indywidualnych spraw nie jest 



kompetencją rady. Być może że ja przekaże państwu taka informację również na piśmie. 
Szanowni państwo nie może być tak, że np. są wnioski komisji, ja mam odpowiadać na te 
wnioski w imieniu Burmistrza w ciągu 5 dni a na domiar złego kończą się one z data 10, tak 
jak ostatnie, kiedy to jest niedziela. Ja nie jestem w stanie zatrudniać pracowników 
administracji w soboty i niedziele żeby oni również mogli składać takie wnioski. Także 
należałoby się tez i zastanowić nad tym czego się żąda”. 
Pan Arkadiusz Koza:” Panie Sekretarzu może pan ma rację, może tak, może nie, do końca nie 
wiem. Są skargi mieszkańców do Komisji Rewizyjnej, jeśli to wpływa mam obowiązek 
zareagować. A czy ja wszcząłem postępowanie administracyjne, przepraszam? Ja nawet 
danych osobowych nie użyłem. Pan Burmistrz użył i pan. Przepraszam co mamy robić 
przypadku gdy osoba pisze mi skargę na Burmistrza? „ 
Pan Sekretarz: „ Macie mieć procedurę jaka dotyczy postępowań”. 
Pani Przewodnicząca Danuta Warszawska:” Ja zaraz powiem panu procedurę. Wie pan co. 
Teraz co pan zasugerował, zgodnie z naszym statutem jeszcze obowiązującym organizacja 
wewnętrzna rady. Rada jest organem stanowiącym i kontrolnym w gminie. Burmistrz i 
Komisje Rady pozostają pod kontrolą Rady. Zgodnie z art. 18 który pan zacytował § 2 pkt 15 
stanowienie w innych sprawach zastrzeżonych ustawowo do kompetencji Rady. Mamy art. 
18a Rada Gminy kontroluje działalność Wójta, gminnych jednostek organizacyjnych oraz 
jednostek pomocniczych gminy. W tym celu powołuje Komisje Rewizyjną. Wszystko działamy 
zgodnie z prawem”. 
Pan Sekretarz:” Ja mówię tylko o sprawach indywidualnych. Cały czas zastrzegam o takich 
sprawach”. 
Pani Przewodnicząca:” Jeżeli rada jest informowana do wiadomości to chciałaby o tym 
wiedzieć. A jeżeli wpłynie skarga na działalność Burmistrza wtedy podejmiemy odpowiednia 
procedurę. Na dzień dzisiejszy rada jest tylko poinformowana do wiadomości. I nadal 
chcielibyśmy być informowani. A działalność rady jak i również gminy jest jawna. Jeżeli coś 
jest zastrzeżone to jest zastrzeżone ustawą. „ 
Pan Sekretarz: „ Pani Przewodnicząca bardzo przepraszam ale pani interpretuje w sposób jaki 
jest każdemu znany. Nie, sprawy indywidualne obywateli o ile są wnoszone do rady, 
wymagają waszego rozpatrzenia ale te sprawy które nie podlegają decyzjom 
administracyjnym. Natomiast organy odwoławcze w stosunku do decyzji administracyjnych są 
powołane tzn. są kolegia, sądy i na tym jest koniec. Możecie się ze sprawą zapoznać na 
wniosek danej strony o ile ona zechce. Natomiast my nie musimy się do tego 
ustosunkowywać.” 
Pani Przewodnicząca:” Te osoby  właśnie chciały żebyśmy byli zapoznani dlatego dali nam do 
wiadomości rady. My nie rozpatrujemy czegoś żeby szukać dziury w całym, że ktoś komuś nie 
wydał decyzji albo błędna decyzję wydał. Tylko jesteśmy informowani przez kogoś kto chce 
nas poinformować. „ 
Pan Sekretarz:” Radzę się tylko zastanowić.” 
Pani Przewodnicząca:” Nie wiem czy to zabrzmiało jako groźba”. 
Pan Arkadiusz Koza:” Pan mi tutaj zarzuca a ja jestem tylko przewodniczącym Komisji, 
wniosek poszedł od całej Komisji a nie od Przewodniczącego Kozy”. 
Pani Przewodnicząca: ”W tej chwili padła groźba, mam nadzieję, że takie rzeczy nie będą 
padały na sesji bo naprawdę troszeczkę nieładnie. A my tylko chcemy żeby to było zgodnie z 
prawem. My nie szukamy innych spraw o których nas nie informują ludzie.” 
Pan Sekretarz:” Musimy wszyscy chcieć tego”. 
Pan Przewodnicząca:” Jeśli rada jest poinformowana więc musi działać co się dziej w danej 



sprawie. Bo później do nas ludzie przychodzą, że my nie dotrzymujemy swojej procedury.” 
Pan Koza:’ Po co w ogóle rada jest potrzebna? Rządźcie sobie sami.” 
Pani Przewodnicząca: ”Nie można w ten sposób”. 
Pan Sekretarz: „ Przepisy ustawowe mówią o tym.” 
Pan Koza: „ Właśnie, cholerny przepisy mówią o tym.” 
Pan Przewodnicząca: „Wykładnia prawa jest bardzo różna i każdy prawo może interpretować 
na różne sposoby ale jeżeli są powołane te organy czyli rada do kontroli działania całego 
urzędu to zgodnie z prawem to robi. I nic nie wchodzi w żadne kompetencje urzędu.” 
Pani Wilińska: „ Mam pytanie związane z oświatą. Tutaj padły słowa, nie wiem czy ja dobrze 
zrozumiałam, że za indywidualne nauczanie odpowiedzialna jest pani Ela, tak?” 
Pani Pawlak:” Nie pan Burmistrz, ja przygotowuję tylko całokształt materiałów”. 
Pani Wilińska: „ Wiem, że w gimnazjum są……………………………….1:50:50………………………………… 
Czy dużo mamy takich indywidualnych? Czy ja bym mogła na swoją Komisję, która będzie 22 
o takie coś poprosić bo nawet nie wiedziałam. Nie będę szła do Dyrektora skoro takie 
dokumenty są na ternie gminy. Ile godzin, jak to wygląda finansowo, czy te dzieci nie mogą 
chodzić do klasy integracyjnej, to wszystko żeby było przygotowane na Komisję, dobrze.” 
Pan Stempczyński: „Chciałem zapytać bo pan Nowakowski mówił, że za dowóz odpowiada, 
nie wiem czy dobrze zrozumiałem pan Lewandowski. Z kolei jak byłem na Komisji Oświaty on 
zaprzeczył, że nie odpowiada i dlatego nie wiemy.” 
Pani Wilińska: „ Chcielibyśmy pewne rzeczy na piśmie. Na każdych Komisjach pada co innego. 
Na komisjach, że nie, że to gmina. Gmina mówi jak nie ma pana Lewandowskiego, że to pan 
Lewandowski.” 
Pan Sekretarz: „ Za nadzór nad dowozem odpowiada pan Lewandowski, natomiast za sam 
dowóz poszczególne instytucje: ZGK.” 
Podniosła się ożywiona dyskusja w tej sprawie. 
Zamknięcie interpelacji i zapytań radnych. 
 
Ad. 13. Sprawy bieżące i wolne wnioski. 
 
Pani Przewodnicząca przedstawiła pismo, które wpłynęło do rady od OSP Zalesie i Kubłowo o 
dofinansowanie środków na zakup urządzeń potrzebnych do przystąpienia do systemu 
selektywnego ostrzegania i docelowego dok rajowego systemu ratowniczo-gaśniczego. Pismo 
przekazano do Komisji Obywatelskiej i Komisji Oświaty. 
 
Następne pismo mieszkańców ulicy Przemysłowej o naprawę nawierzchni drogi. Sprawa 
została przekazana do pana Burmistrza, do Komisji Rolnej i do Komisji Obywatelskiej.  
 
Kolejne pismo mieszkańcy Brzyszewa zwracają się do Rady o rozpatrzenie w trybie pilnym 
naprawy drogi po zrobieniu melioracji. Skierowano sprawę do Komisji Rolnej i Komisji 
Obywatelskiej. 
 
Prośba Gminnej Rady Kół Gospodyń Wiejskich w Chodczu o możliwość przekształcenia Domu 
Strażaka na Gminny Ośrodek Kultury. Pismo to otrzymały wszystkie Komisje.  
 
Do wiadomości mieszkańcy sołectwa Wola Adamowa skierowali pismo do Wojewody 
Kujawsko-Pomorskiego z prośbą o przekazanie na rzecz gminy Chodecz nieruchomości 
gruntowych położonych w miejscowości Wola Adamowa po tzw. placu buraczanym.  



 
Pismo od państwa Al-Hosam o rozwiązanie problemu powstałego z winy urzędu gminy. 
Skierowane do pan Burmistrza i jego odpowiedź: „ W odpowiedzi na kolejne pismo dotyczące 
odszkodowania za zakupioną działkę po byłym ośrodku zdrowia informujemy, że sprawy 
odszkodowania związanego z tytułem zmniejszenia areału nieruchomości i poniesionej na 
niej kosztach rozstrzygnął Sąd Apelacyjny  w Gdańsku wyrokiem z dnia 25 maja 2012r.” 
 
Podanie OSP Przysypka zwraca się z prośbą do rady o finansowanie i wykonanie kosztorysu 
na remont remizy. Komisja Budżetowa analizowała i jej wniosek został przesłany do OSP.  
 
Pismo RIO w sprawie stwierdzenia nieważności uchwały nr XXV/138/12 Rady Miejskiej w 
Chodczu z dnia 7 grudnia 2012r. zmieniająca uchwałę w sprawie zaciągnięcia kredytu 
długoterminowego.  
 
Następnie Rada dostała do wiadomości od Burmistrza Chodcza, który zwraca się do PZD we 
Włocławku z siedzibą w Jarantowicach z prośbą o wprowadzenie zmian w organizacji ruchu w 
obrębie miejscowości Pyszkowo, gmina Chodecz na drodze powiatowej 2929 Osiecz Wielki- 
Chodecz poprzez ustawienie znaku D-42 „obszar zabudowany”.  
 
Przewodnicząca poinformowała Radnych żeby po posiedzeniu udali się do pokoju nr 10 po 
oświadczenia majątkowe a także propozycja o kredycie konsolidacyjnym.  
 
Wolne wnioski: 
 
Pani Barbara Krawiecka poruszyła temat domu kultury. Zapytała także o zatrudnianie 
interwencyjne pracowników dlaczego ciągle są te same osoby zatrudniane. Ostatnim 
pytaniem było: „czym Rada uzasadniła kolejne nie podjęcie uchwały o funduszu sołeckim?” 
 
Pan Jerzy Stempczyński: „ Jeżeli my jako rada nie możemy spiąć budżetu na ten rok bo 
brakuje 400 tys. o jakim funduszu mówimy i skąd mamy wziąć?” 
Pan Burmistrz: „ O Domie Kultury mówiliśmy już wiele razy. Spotkanie będzie z całą radą, z 
kołem gospodyń i OSP. Jeśli chodzi o pracowników interwencyjnych to są to osoby 
sprawdzone, które pracują dobrze. Po co przyjąć niektórych skoro za chwilę będą pijani. Na 
darmo wydawane pieniądze by  były, jak sens.” 
Pan Banasiak: „ Jak pani nie rozumie co to jest fundusz sołecki to niech pani nie gada takich 
rzeczy. My już to mieliśmy na wsiach jaki to jest fundusz sołecki. Jeśli ktoś ma dużo hektarów i 
słabe gleby to ma z funduszu sołeckiego na cały rok 100zł. I po prostu jest duża wieś a 
biedna. Jeżeli byłby wprowadzony fundusz sołecki to ta wieś biedna nie miałaby się jak ruszyć 
i dróg wyremontować.” 
 
Pani Przewodnicząca poprosiła aby na następną  sesję wytłumaczyć radzie i mieszkańcom, 
którzy przychodzą na sesje jakimi kryteriami jest oceniany wybór osób do prac 
interwencyjnych, ile podań wpływa. 
 
Pan Janicki: „ Ja mam pytanie do pana Burmistrza. Dzisiaj mija rok jak zadałem pytania. Na 
jedno pytanie jest odpowiedź jak zauważyła to Komisja Obywatelska odnośnie tablicy z 
planem miasta a na resztę jest spokój.” 



 
Pan Bazela: „ Proszę państwa zawsze co troku rada ustalała jakie drogi będzie robiła. A teraz 
tak wyszło, że nic nie ma. Robicie tam sobie po cichu a my nic nie wiemy. U nas na 
Sobiczewach jest droga, tam tylko zamieść jak się należy, dać dywanik i to wszystko. A tutaj na 
Sobiczewach nie ma radnego, nie ma nikogo kto coś poprze. Czy to kiedyś będzie czy nie 
będzie.” 
Pan Feliniak, przewodniczący Komisji Rolnej: „ Panie Sołtysie dla uspokojenia my dostajemy 
do wiadomości jakiś ranking dróg o które urząd wystąpił w ramach klęsk i powodzi. Na tej 
liście aż trzy drogi w tym roku wchodzą. Między innymi jest droga na Sobiczewach. Tyle mogę 
powiedzieć. To nie jest tak, że jeden czy drugi sobie robi.” 
Pani Wilińska:” Ja już kiedyś proponowałam żeby zrobić ranking dróg, które mają być po kolei 
robione. Sołtysi mają największe rozeznanie, powinniście się spotkać i ustalić ta czy ta droga a 
zobaczycie jak to jest trudno bo my jako radni się spotykamy  i mamy problemy. W momencie 
kiedy wy macie się spotkać i podejmiecie decyzje, która według was Sołtysów pierwsza 
powinna być w gminie robiona. Ustalcie i dajcie to na radę, my wtedy przedyskutujemy. 
Spróbujcie wy dać nam radnym taka listę priorytetów, które według was powinny mieć 
pierwszeństwo. Możemy się na takie coś umówić.” 
 
„Wczoraj 13 marca minął dokładnie rok jak złożyłem pismo do pana Burmistrza. Pan 
Burmistrz powinien pamiętać, duplikat mam w domu. Nie dostałem do tej pory odpowiedzi. 
Chciałbym się dowiedzieć jaki jest termin na odpowiedź. I druga sprawa czy będzie taka 
możliwość, że jak teraz przyjdą roztopy wiosenne załatwić ten kruszec, który u nas był jeden 
zestaw na jesieni a to była kropla w morzu. Koło baru Sosenka i tam dalej są takie dziury, że 
potrzeba tego mnóstwo. I wspomnę jeszcze o drodze w kierunku do gorzelni. Tam w tej chwili 
jest tragedia, dobrze, że teraz trochę przymarzło ale jak puści to będzie tragedia. Ciężki sprzęt 
tam non stop jeździ.” 
Ożywiona dyskusja o przestrzeganiu terminu przez pana Burmistrza.  
Przekazanie podziękowania dla radnych od Jurka Owsiaka za zaangażowanie się i za hojne 
portfele przez panią Wilińską. 
Zamknięcie punktu.  
 
 
Ad. 14. Zakończenie obrad sesji.   
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